
گروه اقتصــادی - ریاســت اتاق 
بازرگانــی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
بندرعباس از بالا رفتن سطح روابط تجاری 
استان هرمزگان با کشور قزاقستان با تعاملات 

و رایزنی های صورت گرفته خبر داد.
محمدرضا صفا در تشریح نشست با 
رئیس کنسولگری قزاقستان در بندرعباس، 
اظهــار کرد: دنیــا با ظرفیت های اســتان 
هرمــزگان در بعد تجاری و گردشــگری 
آشناســت و کشورهای رو به توسعه توجه 
خود را معطوف این استان زرخیز کرده اند.

وی افزود: اســتان هرمزگان ظرفیت 
های بســیار بالایی در بعــد تجاری دارد و 
پارلمان بخش خصوصی اســتان هرمزگان 
می کوشد تا علاوه بر جذب سرمایه گذاران 
خارجــی زمینه را برای حضــور تجار در 

کشورهای هدف فراهم سازد.
صفــا بیان کرد: نبایــد فراموش کرد 

که تجارت با جهان بــدون در نظر گرفتن 
توافق هــای بین المللی، برقــراری روابط 
بانکی و حتی در شرایط بدون تحریم، برای 

بازرگانان ایرانی دشوار خواهد بود.
رییس اتاق بازرگانی بندرعباس ادامه 
داد: ایجاد روابط بین تجار استان هرمزگان و 
آکتائو مهم ترین هدف ماست و در این راستا 

اقدمات اولیه در حال انجام است.
صفا افزود: در بعد فرهنگی کشور ما 
با قزاقستان مشترکات فراوانی دارد و بدون 
شک برقراری و گسترش روابط تجاری با 

این کشور برای ما تجار ما سودآور است.
صفا همچنین خواستار برگزاری وبینار 
بــا اتاق بازرگانی آکتائو در راســتای ایجاد 

روابط بین تجار استان هرمزگان و آکتائو شد 
و بیان کرد: تجارت زمانی رونق می یابد که 
ما به نیازهای کشورهای هدف واقف باشیم 
و بتوانیم ارتباط تجار دو کشور را با یکدیگر 
برقرار نماییم. وی همچنین ضمن قدردانی 
از حمایــت های و پیگیری های نمایندگی 
وزارت امور خارجه در بندرعباس، تصریح 
کرد: برقراری ارتباط در سطوح بین المللی 
از اهداف مهم اتــاق بازرگانی بندرعباس 
اســت و نمایندگــی وزارت امور خارجه 
در بندرعبــاس در ایــن خصوص همواره 
حمایتگر  اتاق بازرگانی بوده و پیگیری ها 
را در ســطوح بالا دنبال می نماید. همچنین 
رئیس کنسولگری قزاقستان در بندرعباس 

گفــت: توســعه ارتباطات تجــاری بین 
اســتان های جنوبی ایران به ویژه هرمزگان 
و قزاقســتان از اولویت هایی اســت که در 
کنسولگری قزاقستان در بندرعباس به طور 

جدی دنبال می شود.
دولتعلی نیســان در این دیدار اظهار 
کرد: با راه اندازی این کنســولگری برای ۶ 
استان جنوبی ایران این فرصت فراهم شده تا 
استان های واقع در این محدوده مراوده های 

تجاری خود را با قزاقستان گسترش دهند.
وی تصریح کرد: اســتان هرمزگان با 
ظرفیت های بالقــوه ای که در بخش های 
دریایــی، معدن، کشــاورزی و   دارد برای 
کشور ما بسیار حائز اهمیت است و ما نیز از 

برگزاری وبینار با اتاق بازرگانی بندرعباس 
در راســتای شناخت ظرفیت ها و برقراری 

ارتباط تجار با یکدیگر استقبال می کنیم.
همچنیــن در ادامــه ایــن دیــدار 
راهکارهای گســترش ارتباط با کشــور 
قزاقستان مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

گروه اقتصادی - وزیر نفت گفت: 
اجرای طرح توان افزایی که با مشارکت امور 
بانوان و خانواده وزارت نفت و همت مرکز 
توسعه مدیریت صنعت نفت آغاز می شود، 

سرفصلی تازه برای صنعت نفت است.
در پیــام بیژن زنگنه که به مناســبت 
آغاز دوره آموزشی »طرح ارزیابی و توسعه 
مهارت هــای مدیریتی و رهبــری زنان در 
صنعــت نفت« در مرکز توســعه مدیریت 
صنعت نفت، از ســوی فاطمه تندگویان، 
مشــاور وزیر نفت در امور بانوان و خانواده 
قرائت شد، آمده است: »دوره آموزشی طرح 
توسعه مهارت های مدیریتی و رهبری زنان 
در صنعت نفت در حالی آغاز می شــود که 
ما موفق شــدیم در دولت هــای یازدهم و 
دوازدهم گام های مؤثری برای تغییر نگرش 
مدیران نسبت به به رسمیت شناختن نقش و 

جایگاه زنان، همچنین توسعه مشارکت آنان 
در بخش های سیاست گذاری و برنامه ریزی 
برداریم. اینجانب با اعتقاد قلبی به توانمندی 
و صلاحیت زنان در بهره وری ســازمانی از 
همان ابتدا بر برقراری عدالت جنســیتی و 
لزوم تبعیض مثبت برای پر کردن شــکاف 
جنســیتی موافق بودم. بحمــدالله اجرای 
طرح توان افزایی که با مشــارکت امور زنان 
و خانــواده وزارت نفــت و همــت مرکز 
توسعه مدیریت صنعت نفت آغاز می شود 
ســرفصلی تازه برای صنعت نفت خواهد 
بود که با همت جدی، از ســرمایه نهفته و 
ارزشمند انسانی کارکنان زن به نحو شایسته 

بهره مند شود.«
بر اساس این گزارش، مراسم افتتاحیه 
برنامه های آموزشــی و توســعه ای »طرح 
ارزیابی و توســعه مهارت های مدیریتی و 
رهبری زنان در صنعت نفت« هفته گذشته 
)دهم آذرماه( با برگزاری نشســتی مجازی 
با حضور فاطمه تندگویان، مشــاور وزیر 
نفــت در امور بانوان و خانواده، علی بیاتی، 
مدیر مرکز توســعه مدیریت صنعت نفت، 
سیدفرهنگ فصیحی، سرپرست معاونت 
آموزش و توســعه و محمد عموزاد، معاون 
ارزیابی و ســنجش این مرکــز آغاز به کار 
کرد و پیام وزیر نفت در این زمینه از ســوی 

تندگویان قرائت شد.
این برنامه های آموزشی و توسعه ای 
در حالــی آغــاز به کار می کنــد که ۷۴ نفر 
خروجــی فراخوان اولیه طــرح ارزیابی و 
توسعه مهارت های مدیریتی و رهبری زنان 
در صنعت نفت، فاز توسعه مقدماتی را پشت 
سر گذاشته اند و در صورت گذراندن موفق 
برنامه های آموزشــی و توسعه ای، موفق به 
دریافت گواهینامــه صلاحیت حرفه ای از 
ســوی مرکز توسعه مدیریت صنعت نفت 

خواهند شد.
مرکز توســعه مدیریت صنعت نفت 
با هدف پرورش و معرفی مســتمر نسلی 

نو از مدیران متخصص، کارآمد و شایســته 
فعالیت می کند و در مســیر دستیابی به این 
هدف، ارزیابی ظرفیت های بالقوه و توسعه 
قابلیت ها را براســاس نتایج ارزیابی ها در 

دستور کار دارد.

رئیس شورای رقابت :

خودروهای همکلاس از قیمت گذاری خارج می شوند

کارت های بازرگانی تا پایان دی ماه تمدید خودکار می شوند

گروه اقتصادی -رئیس شورای رقابت از انجام بررسی ها برای خروج خودروهای رقیب و همکلاس از دستورالعمل قیمت گذاری این 
شورا خبر داد. رضا شیوا درباره خودروهای جدیدی که مشمول قیمت گذاری خواهند شد، گفت: با توجه به انحصاری بودن بازار خودرو، 
شورای رقابت بر اساس قانون، موظف به ورود و تعیین دستورالعمل قیمت گذاری است و در مورد خودروهایی که جدید شناسایی شوند 
به عنوان مثال با پلتفرم متفاوت باشند، قیمت گذاری انجام خواهد شد. وی افزود: قیمت گذاری خودروهای جدید بر اساس روش کلینیک 
انجام می شود که طی آن ۱۰ تا ۱۲ خبره مستقل قیمت گذاری خودرو گزینش شده و در رابطه با قیمت، نظر خود را اعلام می کنند و در نهایت 
قیمت ها بررسی و مورد تایید شورا قرار خواهد گرفت. رئیس شورای رقابت همچنین به بررسی های شورای رقابت برای خروج برخی 
خودروها اشاره کرد و توضیح داد: چند واحد تولیدی بزرگ خودرو از جمله کرمان موتور، گروه بهمن و مدیران خودرو در کشور وجود 
دارند که خودروهای گران قیمت و سطح بالا با سایز بزرگ تولید می کنند و اغلب خودروهای آنها در سطح متوسط یا رو به پایین نیست.

شیوا ادامه داد: گروه های خودروسازی سایپا و ایران خودرو نیز از مدتی پیش خودورهایی در سطح بالاتر تولید می کنند؛ بنابراین اگر 
در بین تولیدات شرکت های خودروسازی خودروهای با یک کلاس و سطح وجود داشته که بتوانند با هم رقابت کنند آنگاه از چارچوب 
قیمت گذاری خارج خواهیم کرد که چند مورد مد نظر قرار دارند. رئیس شورای رقابت این را هم گفت که هر زمان تشخیص دهیم هر 
خودرویی که در بازار رقیب داشته باشند و از انحصار خارج شده باشد، به طور حتم شورا آن را از دستورالعمل قیمت گذاری خارج می کند 
و نه تنها در مورد خودرو، بلکه برای هر کالایی که انحصار آن شکسته شده باشد و رقابت ایجاد شود، اینگونه اقدام می کنیم، چراکه تولید 
در فضای رقابتی است که موجب افزایش انگیزه و کیفیت و در نهایت رضایت مشتری می شود. گفتنی است؛ شورای رقابت در ابتدای سال 
جاری به قیمت  گذاری خودرو برگشت. این در حالی است که حدود دو سال پیش در نتیجه مصوبه هیات هماهنگی سران سه قوه، به نوعی 
شورای رقابت از مسئولیت قیمت گذاری خودرو کنار گذاشته شد؛ آن هم در شرایطی که مسئولان در شورا معتقد بودند برداشت نادرست 
وزیر صنعت، معدن و تجارت وقت از مصوبه سران سه قوا موجب کنار رفتن شورا از قیمت گذاری و انتقال به وزارت صمت شده است.

ولی در نهایت بعد از رایزنی های صورت گرفته و به اســتناد قانون که تاکید دارد باید شــورای رقابت به بازار انحصاری ورود کند و 
قیمت گذاری را بر عهده بگیرد، این شورا بار دیگر در ابتدای سال جاری به قیمت گذاری خودرو برگشت ولی این بار با توجه به ممنوعیت 

واردات خودرو تعداد بیشتری از خودروها مشمول انحصار و در نهایت قیمت گذاری شدند.

گروه اقتصادی -سازمان توسعه تجارت ایران اعلام کرد: با توجه به ادامه شیوع ویروس کرونا، کارت های بازرگانی که تاریخ انقضای 
آنها تا آخر آبان ۹۹ است، تا پایان دی ماه به صورت خودکار تمدید می شود. حمید زادبوم رئیس سازمان توسعه تجارت در نامه ای به رؤسای 
سازمانهای صنعت معدن و تجارت ۳۱ استان و جنوب کرمان با عنوان »تمدید مهلت کارت های بازرگانی« اعلام کرده است: کارت های 
بازرگانی که تاریخ انقضای آنها تا ۹۹.۸.۳۰ اســت، به علت ادامه شــیوع ویروس کرونا، تا پایان دی ماه به صورت خودکار تمدید و دارای 
اعتبار است. در متن این نامه آمده است: احتراماً، با عنایت به ابل مصوبات چهل و یکمین جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا به شماره ۱۳۶۲۷۰ 
مورخ ۹۹.۹.۲ و با توجه به درخواست اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران موضوع نامه شماره ۸۶۵۴.۱۰. ص مورخ ۹۹.۹.۱۲ 
با توجه به ادامه شیوع بیماری کرونا در کشور و به منظور جلوگیری از مراجعه حضوری متقاضیان در اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی، 
بدین وسیله اعلام می دارد اعتبار کارت های بازرگانی که تاریخ انقضای آن ها تا ۹۹.۸.۳۰ می باشد تا پایان دی ماه به صورت خودکار تمدید 

و دارای اعتبار است. خواهشمند ضمن اطلاع رسانی، دستور اقدامات مقتضی در این خصوص معمول شود.

اقتصادی 6

گروه اقتصادی - رئیس کل بانک 
مرکزی با بیان اینکه مانع ابر تورم شدیم، 
گفت: تورم در ماه های اخیر تشــدید شد 
و عمده دلیل آن شــوک ناشی از قیمت 

ارز است.
عبدالناصر همتی درباره پیش بینی 
تورم ۲۲ درصد  و اینکه براساس یکسری 
متغیرهــا این هدفگذاری صورت گرفته 
اســت گفت:  زمانی که این هدفگذاری 
را انجــام دادیم، نرخ دلار در بازار نیما و 
آزاد ۱۷ هــزار تومان بود و امیدواریم در 
کل ماه هــای آینده ماه های آرام تری برای 

اقتصاد کشور باشد. 
وی افــزود: در گمــرک بــه طور 
متوســط ماهانه ســه میلیــون تن کالا 
ترخیص می شــود که از اول سال تاکنون 
بالای ۲۲ میلیون تن کالا ترخیص شــده 
است. به نظر من کسانی که تصور کردند 
ارز ۴۲۰۰ تومانی قرار است حذف شود، 
در ماجرای رســوب کالاها به هدفشان 
رسیدند. من معتقدم کالاهای اساسی در 

حال وارد  شــدن بــود و اکنون هم وارد 
می شود اما یک بخشی از واردات خارج 
از برنامه ما وارد گمرک شده و تعهد بانک 
مرکزی هشت میلیارد دلار است که ۵.۵ 
میلیارد کالاهای اساسی و ۲.۵ میلیارد دلار 

برای دارو است. 
رئیــس کل بانک مرکزی ادامه داد: 
بیش از یک میلیارد دلار تاییدیه ارز دادیم 
ولی ترخیص کالا صورت نگرفته است. 
بانک مرکزی کالاهای وارداتی اعتباری را 
به شــرط ورود فوری به کشور تامین ارز 
می کند و  طی ۲.۵ سال تحت شدیدترین 
تحریــم ها بانــک مرکزی اجــازه نداد 
کمبودی بــرای مایحتاج ضروری مردم 
ایجاد شــود. وزارت صمــت باید ثبت 
ســفارش را بر اساس برآورد درآمدهای 
ارزی انجــام دهد و مدیریت تقاضا را به 

درستی انجام دهد.
تراز تجاری ۱.۵ میلیارد دلار 

مثبت شد 
وی با اعلام اینکه صادرات کشور 

تاکنون به ۲۶.۵ میلیارد دلار و واردات ۲۵ 
میلیارد دلار رسیده است، گفت: بنابراین، 
تراز تجاری ۱.۵ میلیارد دلار مثبت شــده 
اســت و ارز در سامانه نیما خیلی خوب 
تامین می شود که متوسط بین ۱۷۰ تا ۲۰۰ 
میلیون دلار عرضه در این ســامانه شکل 
می گیرد. انتظار تورمی کاهشی و بر تمام 

بازارها تاثیر می گذارد. 
همتی دربــاره کنتــرل نقدینگی 
توضیح داد: بانک مرکزی اجازه واردات 
بدون انتقال ارز را نمی دهد به دلیل اینکه 
به معنای خروج ارز و ســرمایه از کشور 
اســت بنابراین منشــأ ارز باید مشخص 
باشــد. مقایسه ۸۷ ماهه دولت یازدهم با 
همین مقدار در دولت های قبلی نشان می 
دهد که نرخ رشد نقدینگی در این دولت 
علیرغم تحریم و فشارهای ارزی افزایش 

نیافته اســت.  وی افزود: رشد نقدینگی 
از مرداد ۱۳۹۲ تــا مهر ۱۳۹۹ معادل ۸۳ 

درصد بوده است.
به گفته رئیــس کل بانک مرکزی، 
بخشی از رشد پایه پولی به دلیل حمایت 

بانک ها از بازار سرمایه بوده است.
همتــی ادامــه داد: بــا توجــه به 
برنامه ریزی های انجام شــده سال آینده 
شرایط بهتری از لحاظ اقتصادی خواهیم 
داشت. در شرایط خاص بر اساس قانون 
بودجه اجازه داده است تا ۵۰ درصد تولید 
ناخالص داخلی GDP اوراق به فروش 

برسد. 
معــادل ۷۰ درصد امــور مربوط 
به قانــون جدیــد چک انجام شــده ، 
سامانه های مربوط به ثبت چک ها توسط 
بانک مرکزی آماده شــده و مردم از طریق 

اپلیکیشن ها می توانند اطلاعات مربوطه 
را از پایان آذر ثبت کنند.

ممنوعیت صدور چک در وجه 
حامل از ۲۲ آذر

رئیــس کل بانک مرکــزی با بیان 
اینکــه از ۲۲ آذر امکان صدور چک در 
وجه حامل وجود نخواهد داشت، گفت: 
شــورای پول و اعتبار تصمیم گرفته که 
رئیــس کل بانک مرکزی روز شــنبه در 
ســتاد ملی کرونا به رئیــس جمهوری 
پیشــنهاد دهد که به دلیل شرایط کرونا و 
همچنین لزوم آموزش تغییرات ناشی از 
قانون چک و موارد مرتبط با آن، اجرایی 
شــدن قانون جدید به صورت تدریجی 

اجرایی شود.
وی افزود: در حال حاضر با ناترازی 
بانک ها روبه رو هســتیم و اگر نرخ سود 

را افزایش دهیم ناترازی بانک ها افزایش 
می یابد. نرخ کوتاه مدت در حال حاضر 
در دامنه ۱۰ تا ۲۲ درصد و نرخ سود بین 
بانکی ۲۰.۵ درصد اســت. بانک مرکزی 
نرخ ســود را مدیریــت و با رکود مبارزه 
می کند. ما به دنبال راه های دیگری برای 
انتقال پول و پرداخت بابت واکسن کرونا 
هســتیم . از نظر ارزی مشــکلی نداریم؛ 
مشــکل ما انتقال ارز اســت چراکه همه 

باید مجوز افُک را دریافت کنند.
ادغام بانک های نظامی تا آخر 

آذر نهایی می شود
به گفتــه همتی ادغــام بانک های 
وابســته بــه نیروهای مســلح یکی از 
خواســته های مقام معظم رهبری بود و 
باکمــک نیروهای مســلح پیش رفت و 
بالاخره توانستیم این پروژه عظیم بانکی 

را انجام دهیم که در تاریخ بی سابقه است . 
پروژه ادغام بانک های نظامی تا پایان آذر 
نهایی می شــود و تابلــو همه بانک های 

ادغامی به سپه تغییر می کند.
وی دربــاره تحقــق منابع لایحه 
بودجه ســال آینده گفت: در بودجه یک 
دخل و خرج در نظر گرفته می شــود که 
همیشــه گفته ام از هزینه ها کاسته شود و 
ما در بودجه یکســری متغیرهای کلان 
را مدیریت می کنیم. رشــد کارگاه های 
صنعتی نســبت به شــش ماهه دوم سال 
گذشته ۱۰ درصد رشد کرده است. برنامه 
ششم پیش بینی کرده است که ۴۰ درصد 
GDP )تولید ناخالص داخلی(  را اوراق 
بخرند و ۳ هزار میلیارد تومان نقدینگی در 
کشور جاری است که مردم هم اگر نرخ 
ســود آن مناسب باشد حتما از خرید این 

اوراق استقبال خواهند کرد.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه 
بخشی از رشد پایه پولی به دلیل حمایت 
بانک هــا از بازار ســرمایه بوده اســت، 

خاطرنشــان کرد: مانع ابر تورم شده ایم و 
تولید را نجات داده ایم.

عرضه ۳ تا ۵ میلیون دلاری در 
بازار متشکل ارزی

وی درباره بــازار ارز توضیح داد: 
شرایط خوب است و بهتر هم خواهد شد 
که متغیرهای مختلفــی بر بازار ارز تاثیر 
می گذارد. اطمینان دارم که روند خوبی در 
پیش است و انتظار تورمی کاهنده است و 

بازارها روند بهتری خواهند یافت.
همتی درباره اجرا نشدن وام گرفتن 
از ســهام عدالت گفت: برخی از بانک ها 
این امر را اجرا کردند اما در کل تقاضایی 

در این موضوع صورت نگرفته است. 
وی در پایان سخنانش گفت: سه تا 
پنج میلیون دلار روزانه در  بازار متشکل 
ارزی عرضه می شود که نرخ آن نسبت به 
آنچه که در بازار گفته می شود کمتر است. 
همچنین، دولت تا پایان سال بخش قابل 
توجهی فروش اوراق و ســهام خواهد 

داشت.

گروه اقتصــادی- آمارها حکایت 
از آن دارد کــه صنعت پــرورش میگو با 
حمایــت دولت از بخــش خصوصی در 
استان هرمزگان هر روز پررونق تر می شود 
و سرمایه گذاران با توجه به سود سرشاری 
که این صنعت نصیب آنها می کند، استقبال 
خوبی از این بخش دارند و در حال حاضر 
حدود ۹ هزار نفر در این حوزه مشــغول به 

فعالیت هستند.
بر اســاس اعلام شیلات هرمزگان، 
با اقدام های توســعه ای، ۱۰هزار تن میگو 
در ســایت های پرورشی اســتان تا پایان 
ســالجاری تولید می شــود که این جهش 
تولید میگوی پرورشی، برای افزون  بر سه 

هزار نفر ایجاد اشتغال می کند.
میگوی پرورشی در این استان از نوع 
وانامی می باشــد که تولید آن از سال ۸۸ به 
صورت آزمایشــی در ۲۰ هکتار از مزارع 
پــرورش میگو آغاز شــده و بخش اعظم 
میگوهای برداشت شده از مزارع پرورش 
میگــوی هرمزگان پس از بســته بندی به 
کشــورهای چین، فرانسه، روسیه، جنوب 
شرق آسیا و حاشیه خلیج فارس صادر می 
شــود و به دلیل طعم و ســلامت بالای آن 
بسیار مورد اقبال در این کشورها می باشد.

کاهش هزینــه های غذایی، ضریب 
رشــد و بازماندگی بالا، مقــاوم بودن به 
بیماری ها و داشــتن دوره رشــد کمتر از 

جمله ویژگی های میگوی وانامی است.
توسعه مزارع پرورش میگو در 

هرمزگان
هــم اکنون حدود ۵۰ هــزار هکتار 
زمین مستعد فعالیت پرورش میگو در نوار 
ساحلی استان هرمزگان شناسایی شده که 
تاکنون ۱۰ هزار هکتار آن به مرحله عملیاتی 
و بهره برداری رســیده و کار واگذاری ۲۰ 
هزار هکتــار آن نیز به متقاضیــان دارای 
شرایط لازم از سه سال قبل آغاز شده که در 

قالب سایت های پرورش میگو ادامه دارد.
بارها و بارها از سوی مسوولان حوزه 
شــیلات عنوان شــده که هرمزگان محور 
پرورش میگو در منطقه جنوب کشور می 
باشد و بر اساس برنامه ریزی ها، برای تولید 
۱۰۰ هــزار تن میگوی پرورشــی تا پایان 
ســال ۱۴۰۰ در ایــن منطقه هدف گذاری 
شده است.  برای تحقق این هدف گذاری 
زمین های کشــاورزی مســتعد پرورش 
میگو شناســایی و با حمایــت دولت در 
اختیار بخش خصوصی قرار گرفته است. 
مدیرکل شیلات هرمزگان به خبرنگار ایرنا 
اظهار داشت: در دولت تدبیر و امید، میزان 
پــرورش میگو در مزارع کشــور افزایش 
چشــمگیری داشته و سهم چشمگیری از 
این میزان را اســتان هرمزگان پوشش داده 
اســت. عبدالرســول دریایی بیان داشت: 
اکنون ســطح زیر کشت میگوی پرورشی 
در استان هرمزگان شش هزار هکتار است 
که تا پایان سال ۲ هزار و ۵۰۰ هکتار دیگر 
به آن اضافه می شود. وی خاطرنشان کرد: 
میگوی پرورشی هرمزگان از گونه وانامی 
اســت که عاری بودن از هر آنتی بیوتیک، 
سرعت رشد بالا، مقاوم در برابر بیماری ها و 
دارا بودن استانداردهای غذایی از مهمترین 
ویژگی های آن است و بیشتر مزارع پرورش 
میگوی استان در شهرستان های بندرعباس، 
سیریک، جاسک، میناب، بندرلنگه و قشم 
واقع می باشد. دریایی تصریح کرد: امسال 
در بخش پرورش میگو، ۱۴ طرح پرورش 
و ۱۱ طــرح تکثیر در هرمــزگان به بهره 
برداری می رسد و با اقدام های توسعه ای 
، ۱۰هزار تن میگو در مزرعه های پرورشی 

استان تا پایان سال جاری تولید می شود.
مدیرکل شیلات هرمزگان گفت: این 
جهش تولید میگوی پرورشی در هرمزگان، 
برای افزون  بر سه هزار نفر نیز اشتغال ایجاد 
می کند و با افزایش روند گســترش مزارع 

پرورش میگو در اســتان، به زودی شاهد 
رونق بخشیدن به این صنعت خواهیم بود.

هرمزگان و ظرفیت پرورش دو 
دوره میگو در سال

یکــی از ظرفیت های ویژه اســتان 
هرمزگان در حوزه آبزی پروری، پرورش 
و برداشــت میگو در دو دوره از سال است 
که با توجه به شــرایط مساعد آب و هوایی 

استان، این مهم امکان پذیر شده است.
طبــق اعلام مســوولان شــیلات، 
هرمزگان تنها اســتانی اســت که سالانه ۲ 
بار در آن کار پرورش و برداشــت میگو و 

همچنین تولید لارو میگو انجام می شود.
مرحله اول برداشت میگوی پرورشی 
در هرمزگان از اواخر اســفندماه آغاز و تا 
خرداد ســال آینــده ادامــه دارد و مرحله 
دوم نیــز از مردادماه آغــاز و اواخر آذرماه 
پایان می یابد. امســال در مجموع دو دوره 
پرورش حدود شش هزار هکتار از مزارع 
استان هرمزگان به زیرکشت میگو رفته که 
پیش بینی می شود در مجموع تا پایان فصل 
برداشــت دوره دوم، بین ۲۳ تا ۲۵ هزارتن 
میگو برداشت شــود که حدود ۸۰ درصد 
آن صادر می شــود. هرساله ذخیره سازی 
اســتخرهای پرورش میگو در هرمزگان از 
ابتدای اســفندماه انجام می شد اما امسال 
باتوجه به مشکلات ناشی از شیوع ویروس 
کرونــا، تحریم ها وهمچنین مشــکلات 
بوجود آمده برای مراکز تکثیرمیگو، ذخیره 

سازی از ۲۰ فروردین آغازشد. 
زیرســاخت هــای لازم برای 
توسعه سرمایه گذاری در پرورش 

میگو فراهم شود
همانگونه که عنوان شد و با استناد به 
آمار، اســتان هرمزگان در صنعت تکثیر و 
پرورش میگو از جایگاه خوبی در کشــور 
برخوردار اســت که حفــظ و ارتقای این 
جایگاه نیازمند حمایت هر چه بیشتر دولت 

و تلاش مضاعف بخش خصوصی است.
این استان جنوبی با ۲۲ بندر صیادی 
و صیــد ســالانه افزون بــر ۲۷۰ هزار تن 
انــواع آبزی، ۳۰ درصد بنادر صیادی و ۳۶ 
درصد صید انواع آبزیان کشــور را به خود 
اختصاص داده است که این آمارها نشان از 
جایگاه و اهمیت فعالیت های شیلاتی این 

استان در کشور دارد.
استاندارهرمزگان با تاکید بر حمایت 
هر چه بیشتر از سرمایه گذاران در صنعت 
پــرورش میگو، گفت: پرورش میگو یکی 
از ظرفیت های مهم برای ایجاد اشــتغال و 
درآمدزایی در استان است و مسوولان باید 
نظارت کافی بر اراضی پرورش میگو داشته 
و زیرســاخت ها و تسهیلات لازم را برای 

سرمایه گذاری در این بخش فراهم کنند.
فریــدون همتی با تاکیــد بر این که 
ســرمایه گذاران پرورش میگو نیز باید به 
تعهدات خــود عمل کنند، بیان داشــت: 
استفاده از توانمندی شرکت های دانش بنیان 
جهت ارتقای بهــره وری مزارع پرورش 
میگو و افزایــش تولید در این عرصه باید 
مورد توجه ویژه باشد و در این راستا برنامه 

ریزی های لازم صورت گیرد.
وی افــزود: با بهره بــرداری از طرح 
های پرورش میگــو در هرمزگان و فعال 
شدن بیشتر این بخش، شاهد جهش تولید 
و صادرات و اشتغالزایی بیشتر در این استان 
خواهیم بود. همتــی تصریح کرد: چرخه 
پــرورش میگو از ظرفیت هــای مختلفی 
همچون پرورش لارو، تهیه خوراک میگو، 
فرآوری، بسته بندی و آموزش برخوردار 
اســت که هر کدام از آنهــا فرصتی برای 

سرمایه گذاری محسوب می شوند.
به گفته اســتاندار هرمزگان فراخوان 
چهار شهرک کشاورزی شیلاتی در زمینه 
پرورش میگو شامل حسنلنگی با افزون بر 
۲ هزار هکتار، مهرگان ۸ هزار و ۸۰۰ هکتار، 
ســدیج با یک  هزار و ۴۰۰ هکتار و یکدار 
نیز با یک  هزار و ۱۰۰ هکتار صادر شــده 
و اولویت ســرمایه گذاری نیز برای بومیان 

اعلام شده است.

تلاش بــرای رفع موانع تولید 
میگوی پرورشی در هرمزگان 

توسعه فعالیت های شیلاتی به ویژه 
آبزی پروری، عمل آوری و صادرات میگو 
نقش موثری در ایجاد اشتغال و درآمد برای 
مردم هرمزگان دارد و از همین رو نیز تاکید 
و توجه ویژه ای برای حل مشــکلات این 
حوزه وجود دارد که البته همه تاکید و توجه 
ها به مرحله عمل نرسیده اما با این حال گام 
های خوبی جهت تحقق آن برداشــته شده 
اســت که امیدواریم در آینده ای نزدیک به 

مرحله اجرایی نیز برسد.
مدیرکل دفتر جــذب و حمایت از 
سرمایه گذاری استانداری هرمزگان در این 
خصوص گفت: با توجه به اســتعدادهای 
این اســتان در زمینه پرورش میگو و لزوم 
تسهیل جذب ســرمایه گذاری در تلاش 
هستیم با رفع موانع تولید، تسهیلات لازم 

برای ســرمایه گذاری در این بخش فراهم 
شود. عادل شــهرزاد اظهار داشت: استان 
هرمــزگان دارای ظرفیت بســیار بالایی 
در حوزه پرورش آبزیان اســت و توسعه 
پرورش آبزیان، نقش مهمی در درآمدزایی 

برای کشور و استان دارد.
وی تصریــح کــرد: مطالعه احداث 
بزرگترین ســایت پرورش میگــو به نام 
مهرگان با حدود ۲۳ هزار هکتار وســعت 
در بندرلنگه درحال انجام است که می توان 
۱۸ هــزار هکتار مزرعــه خالص پرورش 

میگو را در آن ایجاد کرد.
شهرزاد سرمایه مورد نیاز برای انجام 
ایــن کار را ۱۲۰ میلیارد ریال اعلام کرد و 
گفت: در تلاش هســتیم تا با رفع موانع و 
ارایه تسهیلات مورد نیاز، از سرمایه گذاران 

این بخش حمایت ویژه انجام دهیم.
توســعه واحدهــای تولید و 
تکثیــر میگو از نیارهای اساســی 
صنعت آبزی پروری هرمزگان است
همانطــور که گفته شــد ارزآوری، 
اشتغال آفرینی و افزایش تولید از مزیت های 
مهم صنعت آبزی پروری به ویژه پرورش 
میگو می باشــد که ســبب اهمیت بیش از 
پیش آن در اقتصاد ملی شــده اســت. اما 
توســعه هر چه بیشتر این صنعت درآمدزا 
نیازمند تکمیل زنجیــره از تولید تا تکثیر 
می باشــد تا بتوان به تداوم و پایداری هر 
چه بیشتر آن امیدوار بود. معاون هماهنگی 
امور اقتصادی استانداری هرمزگان در این 
خصوص گفت: توسعه واحدهای تولید و 
تکثیر میگو از نیازهای اساسی این صنعت 
جهــت خودکفایی در تامیــن لارو میگو 
در هرمزگان اســت که رفــع موانع پیش 
روی ســرمایه گذاران فعال در این بخش 
دست یابی به این مهم را سرعت می بخشد. 
ایرج حیدری بیان داشــت:تکمیل زنجیره 
تولید آبزیــان در هرمزگان موضوع مهمی 
اســت که باید در دســتور کار فعالان این 
بخش و دســتگاه های اجرایی ذیربط قرار 
گیرد.  وی تاکید کرد: دغدغه مهم و اساسی 
تمامی دســتگاه های اجرایی و نظارتی در 

هرمزگان رونق بخش های مختلف تولیدی 
بویژه صنعت آبزی پروری است و در این 
راه آماده همکاری همه جانبه با فعالان این 
بخش برای رفع مشکلات احتمالی هستند. 
این مقام مســوول ابراز داشت: تقویت و 
پشتیبانی از بخش آبزی پروری هرمزگان 
راهبرد مهم استانداری درسال جهش تولید 
اســت و درمسیر حمایت از فعالان واقعی 
این بخش از هیچ تلاشی دریغ نخواهد شد.
بازارهای اروپایی ، بروکراسی 

اداری و میگوی هرمزگان
امسال ســال جهش تولید است اما 
عمــده تولیدکنندگان به ویــژه در بخش 
آبزی پروری با مشکلات فراورانی به ویژه 
معضل بروکراســی اداری روبرو هستند؛ 
معضلی که بارها و بارها مســوولان نسبت 
به رفع آن تاکید داشته اند اما ظاهرا هنوز این 
معضل به قوت خود باقی است و باید یک 
همت ملی برای برطرف شــدن آن وجود 

داشته باشد.
رییس اتحادیه آبزیان اتاق بازرگانی 
بندرعبــاس گفــت: بازارهــای اروپایی 
خواهان میگوی هرمزگان هســتند و بازار 
بــرای فروش این محصول فراهم اســت 
که بــرای تحقق این امــر اتحادیه آبزیان 
نیازمند همکاری و مساعدت هر چه بیشتر 
مســوولان برای برداشتن موانع موجود در 
تولید این محصول است. مهرداد بازرگان 
در نشســت بررسی مشکلات حوزه آبزی 
پروری هرمزگان اظهار داشــت: امســال 
ســال جهش تولید اســت امــا در عمل 
تولیدکنندگان بویژه در بخش آبزی پروری 
با مشکلات فراوانی روبرو هستند. وی بیان 
داشت: ناهماهنگی دستگاه ها با یکدیگر، 
بروکراســی اداری و بسیاری از معضلات 
دیگر باعث شــده که هرمزگان با توجه به 
ظرفیت های موجود خود نتواند آن طور که 
باید نیازهای  داخل و خارج از کشــور در 
بخش آبزیان را تامین کند. بازرگان تصریح 
کرد: ویروس کرونــا تاثیرهای فراوانی بر 
عرصه تولید گذاشته اما چرخه تولید در هر 
شــرایطی باید بچرخد و می توان با کنترل 

و پایش، تولید را در هر شــرایطی رشد و 
توسعه داد. وی با تاکید بر حمایت ویژه از 
صنعت پرورش میگو، افزود: با ایجاد مزارع 
پرورش میگو بســیاری از جوانان جویای 
کار در اســتان هرمزگان را می توان جذب 

بازار کار کرد
رییس اتحادیه آبزیان اتاق بازرگانی 
بندرعباس تاکید کرد: موانع و مشــکلات 
پیــش روی تولید آبزیان در هرمزگان باید 
از میان برداشــته شود و تولیدکنندگان این 
حوزه را از پیچ و خم های اداری و فرصت 

سوزی ها نجات داد.
حمایت از صنعت پرورش میگو 

با افزایش مصرف داخلی
توســعه صــادرات در هر بخشــی 
از جملــه میگو می توانــد ارزآوری قابل 
توجهی برای کشــور داشته باشد؛ اما این 
مساله در شــرایطی محقق می شود که در 
جنگ اقتصادی با دشمن نباشیم و هر روز 
یک تحریم ظالمانه جدید و ناجوانمردانه 

دیگری بر علیه کشورمان وضع نشود.
در شــرایط بحران و تحریم، همواره 
معــادلات تعریف شــده اقتصــادی بهم 
می ریــزد که بایــد با اتخــاذ راهکارهای 

عملیاتی و اجرایی آن را مدیریت کرد.
به اعتقاد نگارنده یک دلیل مهم ضربه 
پذیــری صنعت پرورش میگــو در برابر 
تحریم های دشمنان، ســرانه کم مصرف 
داخلــی این آبزی و وابســتگی بالایش به 
صــادرات اســت؛ این وابســتگی بالا در 
شرایط بحران و تحریم برای تولید کنندگان 
و فعالان عرصه پرورش میگو مشــکلات 
بسیاری ایجاد می کند زیرا که این آبزی مفید 
در حال حاضر در داخل چندان مورد اقبال 
نیست. براســاس اطلاعات موجود سرانه 
مصــرف میگو در داخل حــدود ۵۰ گرم 
است، در حالی که این میزان در جهان برابر 
۵۰۰ گرم در سال یعنی ۱۰ برابر ایران است.
از همین رو نگارنــده معتقد بر این 
است که صنعت پرورش میگو را می توان 
با افزایش سرانه داخلی مورد حمایت قرار 
دارد؛ حمایتی که بازی دو سر برد محسوب 
می شود؛ از یک سو مردم کشورمان غذای 
سالم تری مصرف می کنند و از سویی دیگر 
با افزایش تقاضای داخلی، روند توسعه این 
صنعت تداوم می یابد و از وابســتگی زیاد 
به صادرات خارج می شود که لازمه تحقق 
این امر ضرورت آگاه سازی جامعه نسبت 
به خواص تغذیه ای محصولات دریایی به 
ویژه میگو و تأثیر آن بر سلامت و پیشگیری 

از انواع بیماری ها است.
باید مردم را آگاه ساخت که میگوی 
پرورشــی و حتی دریایــی )صید از دریا( 
ایران در حال حاضر به عنوان ســالم ترین 
و باکیفیت ترین میگوی جهان محســوب 

می شود.

صنعت پرورش میگو صنعتی پربازده و زود بازده است که در دولت تدبیر و امید روند رشد آن شتاب بالایی به خود گرفته است به طوری که 
پیش بینی می شود در آینده ای نزدیک شاهد اشتغالزایی و ارزآوری ویژه این صنعت آینده دار در مناطقی همچون استان هرمزگان باشیم.

توسعه واحدهای تولید و تکثیر میگو از نیارهای اساسی صنعت آبزی پروری هرمزگان است؛

ثروت آفرینی با صنعت میگو 
در هرمزگان
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رییس اتحادیه آبزیان اتاق 
گفت:  بندرعباس  بازرگانی 
خواهان  اروپایی  بازارهای 
هســتند  هرمزگان  میگوی 
و بــازار برای فــروش این 
محصــول فراهم اســت که 
برای تحقق این امر اتحادیه 
آبزیــان نیازمنــد همکاری 
و مســاعدت هر چه بیشتر 
برداشتن  برای  مســوولان 
موانــع موجــود در تولید 
این محصول اســت. مهرداد 
بازرگان در نشست بررسی 
مشکلات حوزه آبزی پروری 
داشــت:  اظهار  هرمــزگان 
امسال سال جهش تولید است 
اما در عمــل تولیدکنندگان 
بویــژه در بخــش آبــزی 
مشــکلات  بــا  پــروری 
فراوانــی روبرو هســتند.

همتی رئیس کل بانک مرکزی:

 افزایش قیمت ارز دلیل اصلی تورم است

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی بندرعباس:

سطح روابط تجاری هرمزگان و قزاقستان ارتقاء  می یابد

وزیر نفت مطرح کرد؛

توسعه مهارت های رهبری بانوان، سرفصل تازه صنعت نفت


